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گروه علمی و آموزشی - شکوهی گفت: هدایت تحصیلی طبق 
سند تحول امری فرآیندی است و باید از دوره پیش دبستانی مورد توجه 

قرار گیرد.
مسعود شــکوهی مدیرکل مشاوره، امور تربیتی و مراقبت وزارت 
آموزش و پرورش در برنامه تلویزیونی پرسشگر درباره هدایت تحصیلی 
دانش آموزان با اشــاره به اینکه یکــی از انتخاب های مهم در زندگی هر 
فرد انتخاب رشته تحصیلی است، بیان کرد: این کار اگر درست باشد در 
انتخاب شغل و آینده او تاثیر بسزایی دارد در نتیجه انتخاب رشته و هدایت 

تحصیلی مهم است.
وی ادامه داد: براساس برنامه درسی ملی و سند تحول دانش آموزان 
در پایان پایه نهم هدایت تحصیلی می شــوند و در سند تاکید شده است 
که هدایت تحصیلی امری فرآیندی اســت به این معنی که این فرآیند از 
اول ابتدایی شروع شود و تا پایان دوره تحصیلی متوسطه دوم ادامه داشته 
باشد، اما اینکه امکانات و مقتضیات به ما اجازه می دهد که در زمینه مشاوره 

تحصیلی و شغلی اقدامی داشته باشیم یا خیر هم موضوعی مهم است.
شــکوهی گفت: از اردیبهشت ســال ۱۳۸۵ که آیین نامه هدایت 
تحصیلی در شورای عالی آموزش و پرورش مصوب شد؛ دانش آموزان 
در متوسطه اول و از همان پایه هفتم تحت آزمون های مربوط به هدایت 

تحصیلی قرار می گیرند.
برگزاری آزمون های سلامت روان، رغبت و 

توانایی در متوسطه اول
او افزود: آزمون سلامت روان در هرسه پایه تحصیلی متوسطه اول 
و آزمون توانایی و رغبت در پایه های هشتم و نهم برگزار می شود تا هیچ 
اجبار و الزامی در هدایت تحصیلی نداشــته باشــیم نداریم در واقع کار 

داوطلبانه است.
مدیرکل مشاوره، امور تربیتی و مراقبت وزارت آموزش و پرورش 

گفت: در آزمون توانایی و رغبت دانش آموزان را در ۶ مقیاس و ۳۲ خرده 
مقیاس غربالگری می کنیم از این جهت زمینه های توانایی، استعداد، رغبت 

و ویژگی های شخصیتی سنجش می شوند.
شــکوهی درباره اقدامات انجام شده برای هدایت تحصیلی از پایه 
اول ابتدایی تا پایه نهم بیان کرد: در دوره ابتدایی طرح شهاب در نظر گرفته 
شده است تا به شناسایی و هدایت استعدادهای برتر داش آموزان بپردازد 
البته که در حوزه شناســایی توانمندی دانش آموزان،  راهنمایی و مشاوره 
تشتت داریم به عنوان مثال در مورد طرح شهاب بخشی از کار به سمپاد، 
بخشی به سازمان استثنایی و بخشی به اداره کل امور تربیتی وابسته است.

وی با اشــاره به نظام جامع هدایت تحصیلی و دلیل اجرایی نشدن 
آن بیان کرد: میان نقطه مطلوب و موجود فاصله داریم و سند تحول قبل از 
تامین زیرساخت ها برای اجرا ابلاغ شد بر همین اساس در موضع هدایت 
تحصیلی هم چالش هایی داریم البته  تقریبا بیش از ۲ سال است که اساتید 
برجسته دانشگاه را دعوت کردیم و پیش نویس سند نظام جامع راهنمایی 
و مشاوره را در آموزش وپرورش آماده کردیم که بسیاری از مشکلات را 

این حوزه را رفع خواهد کرد. .
مدیرکل مشاوره، امور تربیتی و مراقبت وزارت آموزش و پرورش 
تاکید کرد: راهنمایی و مشاوره باید از دوره ابتدایی و از زمان پیش دبستانی 
باشد تا زمینه های شناسایی استعداد را ببینیم و این موارد در سندتحول هم 

پیش بینی شده است.
نیاز به ۴۰ هزار مشاور در نظام جامع مشاوره و راهنمایی

شــکوهی بیان کرد: در شرایط فعلی به ازای هر ۱۵ دانش آموز یک 
ساعت مشاور در هفته داریم یعنی هر ۳۶۰ دانش آموز  یک مشاور دارد آن 

هم با این احتساب که وظایفی دیگر بر عهده مشاوران است.
وی ادامه داد: اگر نظام جامع مشــاوره پیاده سازی شود  به ۴۰ هزار 
نیرو نیاز داریم و در شرایط فعلی ۱۳ هزار مشاور داریم البته امسال برای 

اولین بار رقم قابل توجهی مشاور استخدام خواهد شد و حدود ۲ هزار و 
۴۳۰ نفر مجوز گرفتیم.

مدیرکل مشاوره، امور تربیتی و مراقبت وزارت آموزش و پرورش 
افزود: رشته مشاوره در دانشگاه فرهنگیان تقریبا تعطیل شده است و حدود  
۸-۹ سالی هم که استخدام مشاور نداشتیم نداشتیم  علاوه بر آن  به پیشنهاد 
شورای گسترش وزارت علوم رشته مشاوره را در دانشگاه ها تعطیل کرد 

که البته با رایزنی هایی احیا شد.
ظرفیت کافی برای ورود به هنرستان های 

فنی و حرفه ای نداریم
شکوهی بیان کرد: براســاس آمار بعد از اجرای هدایت تحصیلی 
تعداد افراد تغییر رشــته  نســبت به گذشته کمتر شده است و الان تلاش 
داریم هدایت تحصیلی نقطه ای نباشد و مقدمات کار را در دوره متوسطه 

اول ببینیم.
وی با اشــاره به اینکه در تکالیف قانونی تا پایان برنامه ششم مقرر 
شده است که  ۴۸ درصد دانش آموزان در رشته های فنی و حرفه ای و ۵۲ 
درصد در رشته های نظری باشند، گفت: در شرایط فعلی ۳۱ درصد دانش 
آموزان در شــاخه  فنی و حرفه ای و کاردانش داریم و  برای همین میزان 

ظرفیت لازم برای پذیرش دانش آموز نداشتیم.
پیشــنهاد شورای گسترش تعطیلی با بیان اینکه با توجه به اهمیت 
موضوع هدایت تحصیلی و کمبود مشاور، توجه به حوزه سلامت روان 
در مرتبه دوم قرار گرفته اســت، اظهار کرد: البته با برنامه ریزی های انجام 
شده همه مدیران مدارس تحت آموزش در حوزه هدایت تحصیلی قرار 
گرفتند؛ همکاران مشاور را ملزم کردیم تا ۲ جلسه گروهی برای هدایت 
تحصیلی بگذارند و بر همین اساس امسال شاهد بودیم که تعداد متقاضیان 
در هنرستان های فنی و حرفه ای بیش از ظرفیت بود و برای خود ما هم این 

موضوع  قابل تامل است.

هدایت تحصیلی باید از پیش 
دبستانی باشد

گروه علمی و آموزشــی - رئیس 
ســازمان امور دانشــجویان گفت: تعداد 
دانشجویان بورســیه بسیار کاهش یافته و 
تقریبا می شــود گفت تعداد آن ها به صفر 
رسیده است. مجتبی صدیقی، معاون وزیر 
علوم و رئیس ســازمان امور دانشــجویان 
دربــاره آخریــن وضعیــت بازگشــت 
دانشجویان بورســیه به کشور اظهار کرد: 
بازگشت دانشجویان بورسیه روند معمولی 
را طی می کند؛ برخی دانشجویان بلافاصله 
بعد از اتمام تحصیل به کشور باز می گردند 
و برخی هم به دلایلی ممکن اســت مدت 
کوتاهی تاخیر داشــته باشند و تاخیر های 
کوتاه مدت را استنکاف در نظر نمی گیریم.

صدیقی ادامــه داد: اگر این تاخیر ها 
هماهنگ شــده باشــد به این صورت که 
بورس تمام شــده و تحصیل طولانی تر و 

یا تمام و به عنوان مثال همســر دانشجوی 
بورســیه مدتی زمان نیاز داشــته باشد تا 
درســش را به اتمام برساند و در این رابطه 
با دانشــگاه محل خدمت هماهنگی لازم 
انجام شده باشد و اگر در یک مدت معقول 
و محدود باشــد این دانشجو نیز مستنکف 

محسوب نمی شود.
معاون وزیر علوم افزود: اگر بازگشت 
دانشــجویان بورسیه به کشور بعد از اتمام 
مدت تحصیل طولانی شــود و یا اصلا به 
کشــور برنگردند، مســتنکف محسوب 
می شــوند که میــزان این دانشــجویان، 
حــدود ۱۰ تا ۱۵ درصد کل دانشــجویان 
بورسیه اســت. وی بیان کرد: برخی از این 
دانشــجویان، ممکن است پس از ۴ سال از 
پایان یافتن بورس به کشور بازگردند که این 
دانشجویان مستنکف محسوب می شوند. 

حدود ۲ تا ۳ سال است که تعداد دانشجویان 
بورسیه بسیار کاهش یافته و شاید در سال 
به ۱۰ تا ۱۵ دانشــجوی بورسیه هم نرسد 
و تقریبا می شــود گفت تعداد آن ها به صفر 
رسیده اســت. معاون وزیر علوم و رئیس 
سازمان امور دانشجویان گفت: سال گذشته 
۱۰ تا ۱۲ دانشجو بورس تحصیلی گرفته و 
اعزام شــدند که این افراد نیز از قبولی های 
قبلــی بودند و قبولی جدیدی برای بورس 
دائم و بورســی که منجر به مدرک شود در 
خارج از کشــور نداشــتیم؛ حدود ۵ سال 
اخیر کل اعزامی ها به ۱۵۰ نفر هم نمی رسد 
که بعضی از آن ها تحصیلشــان تمام نشده 
اســت و باید منتظر بازگشت آن ها از سال 
۱۴۰۰ باشــیم. وی درباره روش جایگزین 
بــورس تحصیلی ادامه داد: به جای بورس 
تحصیلی، دوره های کوتــاه مدت ۶ ماهه 

دکتری )فرصــت مطالعاتی( را پیش بینی 
کــرده ایم؛ این فرصت های مطالعاتی را در 
دانشــگاه های خارج و دانشگاه های بزرگ 
داخل کشــور رشــد داده ایم. سال گذشته 
نزدیک به هزار و ۲۰۰ دانشــجوی دکتری 
از این امکان اســتفاده کرده اند، اما امسال به 
دلیل مشکلات کرونا اعزامی ها کاهش پیدا 
کردند و برای اعزام دانشجویان به فرصت 
مطالعاتی منتظر هســتیم که شرایط کرونا 

چگونه خواهد بود.

تعداد دانشجویان بورسیه به صفر رسیده است
رئیس سازمان امور دانشجویان :

مدیرکل مشاوره، امور تربیتی و مراقبت:

گروه علمی و آموزشــی -  یک 
متخصــص الکترونیک به بیــان چند راه 
ســاده که از انفجار گوشی های هوشمند 

جلوگیری می کند، پرداخت.
مســعود توحیدیــان، متخصص 
الکترونیــک اظهــار کــرد: امــروزه در 
باتری های موبایل طراحان سعی می کنند 
بیشــترین چگالی انرژی )نســبت میزان 
انرژی به نســبت حجم باتــری( را بکار 
ببرند. همین امر باعث می شــود که اگر از 
باتری، جریانی کشیده نشود، اتفاقات غیر 

مترقبه ای رقم می خورد.
وی افــزود: حتــی در حالت های 
استفاده عادی هم باتری برخی تلفن های 
همراه که توسط سازنده به خوبی طراحی 
و مورد ارزیابی قرار نگرفته باشد می تواند 
باعث خطراتی شــود. برای مثال احتمالا 
مشکل آتش گرفتن باتری های تلفن های 
همراه سامسونگ گلکسی نوت ۷ در سال 
۲۰۱۶ میلادی را به خاطر دارید. بعد از چند 
مورد حادثه آفرینی، این مدل گوشی حتی 
برای مدتی نمی توانســت در پرواز های 
خارجی توسط مسافر حمل شود و باید در 
طول پرواز به مهماندار تحویل داده می شد.

این متخصص الکترونیک تصریح 
کرد: یکی از راه های انتقال ویروس کرونا 
از طریق گوشــی تلفن همراه است. افراد 
باید به صورت مســتمر برای ضدعفونی 
کــردن آن با الکل و مواد ضدعفونی کننده 

سر و کار داشته باشند.
وی ادامه داد: هیچ مدار الکترونیکی 
نباید در مجاورت مستقیم مایعات و یا بخار 
قرار بگیرد. در صورتی که برای تلفن همراه 
چنیــن اتفاقی بیافتد، مدار های داخلی آن 
می تواننــد عملکرد پیش بینی نشــده ای 

داشــته باشــند و همین مسئله باعث 
عبور جریان های غیر مجاز و تعریف 

نشده ای از باتری می شود.
وی افــزود: در این حالت 
یک باتری با چگالی انرژی بالا 
می تواند بسیار خطرناک باشد 
و باعث آتش ســوزی و یا حتی 

انفجار تلفن همراه شود.
این متخصص بــرای نگهداری از 
گوشــی به چند نکته اشاره کرد و گفت: 
سعی کنید میزان شــارژ باتری موبایل را 
همیشــه بین ۲۰ تا ۸۰ درصد نگه دارید. 
چراکه  این کار علاوه بر افزایش طول عمر 

باتری، باعــث کاهش خطرات احتمالی 
آن هم می شــود. برای تمیــز کردن و یا 
ضدعفونــی کردن تلفن همــراه، ابتدا آن 
را خاموش کرده و ســپس با اســتفاده از 
دســتمال مرطوب و یا آغشته به مواد ضد 
عفونی کننده غیر اشتعال زا آن را تمیز کنید. 
بعد از ضدعفونی کردن حداقل به مدت ۱۰ 
دقیقه از آن استفاده نکنید تا الکل استفاده 
شده تبخیر و خشک شود. سعی کنید این 
کار را در حالتــی انجام دهید که باتری آن 

کاملا پر نباشد تا در 

صورت هر گونه اتصالی احتمالی، خطر 
کمتری داشته باشد.

توحیدیان گفــت: با اینکه احتمال 
آتــش گرفتن و انفجار باتری یک موبایل 
بسیار پایین است، اما به دلیل  اینکه صدمه 
های آن مــی  تواند جدی و جبران ناپذیر 
باشد، توصیه می شــود برای شارژ تلفن 
همراه آن را در جای امنی دور از خود قرار 
دهید. مخصولا در هنگام خواب آن را در 
بالای سر خود و یا زیر بالشت قرار ندهید.

ترفندهایی که جلوی انفجار گوشی تان را می گیرد

گروه علمی و آموزشــی -  رئیس 
دانشــگاه فنی  و حرفه ای گفت: در صورت 
عدم استفاده از امکانات کلاس های مجازی، 
شهریه دانشــجویان شــبانه در ترم آینده 
کاهش پیدا خواهد کــرد. ابراهیم صالحی 
عمران رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای درباره 
برگزاری کلاس های عملــی، اظهار کرد: 
در ایام تابســتان موسسات و دانشکده های 
دانشــگاه فنی و حرفه ای بــا اختیار خود 
کلاس هــای عملی را با توجه به شــرایط 
بیماری برگزار می کنند. او افزود: با توجه به 
پروتکل های بهداشتی اگر امکان برگزاری 
کلاس ها به صورت حضوری فراهم باشد، 
دانشــکده ها می توانند کلاس های عملی 

را برای دانشــجویان برگزار کنند و در غیر 
ایــن صورت آن درس یا حذف می شــود 
و یا به تاریخ دیگری موکول خواهد شــد. 
صالحی عمران با اشــاره به پیش بینی های 
انجام شده برای برگزاری ترم جدید، اظهار 
کرد: دانشگاه فنی و حرفه ای برای برگزاری 
ترم جدید کاملا تابــع تصمیم گیری های 
ســتاد مقابله با کروناست، اما تاکید و پیش 
بینی ما به برگزاری کلاس های ترکیبی یعنی 
حضوری و مجازی و به میزان محدود است.
شروع کلاس های ترم جدید دانشگاه 

فنی و حرفه ای از ۱۵ شهریور
رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای با بیان 
اینکه کلاس های ترم جدید از ۱۵ شهریور 

ماه، شروع خواهند شد، تاکید کرد: دانشگاه 
فنی و حرفه ای در نظر دارد تا برگزاری ترم 
جدید را از ۱۵ شهریورماه آغاز کند و نحوه 
برگزاری امتحانــات به صورت حضوری 
و غیــر حضوری کاملا برعهده دانشــکده 
هاست، البته ناگفته نماند که تاکید بیشتر ما 
بر برگزاری امتحانات پایان ترم به صورت 
مجازی اســت. وی تصریح کرد: برگزاری 
امتحانــات به صورت مجازی نخســتین 
تجربه ما بود؛ بنابراین ممکن است برخی از 
دانشجویان این دانشگاه در امتحانات پایان 
ترم از نظر دسترســی به اینترنت و  زندگی 
در مناطق محروم با مشکلاتی داشته باشند.

صالحــی عمران با اشــاره به کاهش 

شــهریه برای دانشجویان شــبانه دانشگاه 
فنی و حرفــه ای در ترم جدید، اظهار کرد: 
دانشــجویانی کــه نتواننــد از امکانات و 
کلاس های مجازی اســتفاده کنند، درصد 
کمی از شــهریه آنها کاهــش پیدا خواهد 
کــرد و در صورت حذف ترم بخشــی از 
شهریه ثابت شان تخفیف داده خواهد شد. 
وی درباره وضعیت ترم دانشــجویانی که 
نمی توانند به صورت مجازی امتحان دهند، 
گفت: آن دسته از دانشجویانی که نمی توانند 
از طریق سامانه الکترونیکی امتحان دهند یا 
مردود شده اند، حتی اگر ترم آخری باشند، 
باید در ترم تابســتان یا ترم مهر ماه مجدد به 

گذراندن دروس خود اقدام کنند.

کاهش شهریه دانشجویان فنی و حرفه ای در ترم آینده

گروه علمی و آموزشــی -  رییس 
دانشگاه تهران گفت: آمارها نشان می دهد 
وضعیت اشتغال دانشجویانی که تمایل به 
ماندن در کشــور دارند تا حد زیادی خوب 
اســت اما تناسب اشــتغال دانشجویان با 
رشــته های آنها خوب نیست. محمود نیلی 
احمدآبادی افزود: در زمینه تناسب اشتغال 
دانشجویان با رشته های آنها یک تناقض می 
بینیم که این تناقض ناشی از آموزش های ما 
و نبود نیاز کشــور نیست بلکه زیرساخت 
ها در این زمینه محیا نشــده است. وی ادامه 
داد: ما در دانشگاه تهران تلاش می کنیم این 
زیرساخت ها را فراهم کنیم؛ چراکه معتقدیم 
دانشگاه باید مسوولیت بیشتری در این زمینه 
برعهده بگیرد. اگرچه قاعدتا ایجاد اشتغال 
و زیرســاخت ها به عهده ما نیســت اما به 
دلیل مسوولیت اجتماعی که دانشگاه دارد، 

سعی می کنیم شبکه فناوری را بیشتر توسعه 
دهیــم، پارک علم و فناوری را فقط محدود 
به اطراف دانشگاه و دانشکده های مختلف 
نکنیم و دانشــی که در ایــن حوزه داریم به 

اشتراک بگذاریم.
استقرار بخشی از پارک فناوری 

نفت در کنار دانشگاه تهران
نیلی احمدآبادی افزود: خوشبختانه 
دســتگاه های مختلف در حوزه نوآوری و 
فناوری وارد شــده اند. برای مثال با وزارت 
نفــت تعامل کرده ایم که بخشــی از پارک 
فناوری نفــت را در کنار دانشــگاه تهران 
مســتقر کنند و ما به زودی شــاهد استقرار 
ایــن بخش در کنار دانشــگاه خواهیم بود. 
وی اظهار داشت: همجواری پارک فناوری 
نفت در کنار دانشگاه تهران موجب می شود 
که حوزه نفت از دانشــگاه، پارک فناوری، 

استاد، آزمایشــگاه و دانشی که وجود دارد 
و از سویی نیاز وزارت نفت است، بهره مند 
شود؛ بنابراین می توان گفت پارک فناوری 
نفت با اســتقرار در کنار دانشگاه تهران می 
تواند کارایی بهتری داشته باشد تا اینکه در 
مکان دیگری بخواهیم این تاسیســات را 

فراهم کنیم. 
رییس دانشگاه تهران با اشاره به اینکه 
دانشگاه تهران در زمینه ایجاد اشتغال برای 
دانشــجویان در حال فعالیت است، گفت: 
باید بخش های مختلف کشور کمک کنند 
سرمایه های بیشتر به این سمت سرازیر شود 
زیرا بالاترین راندمان ســرمایه گذاری در 
همین حوزه ها است؛ بنابراین اگر بخواهیم 
ســرمایه هــا وارد حوزه هایــی که باعث 
تخریب می شوند، نشود باید در حوزه هایی 
که ارزش افزوده واقعی دارند، بیشتر سرمایه 

گذاری کنیم. احمدآبادی اظهار داشت: پلت 
فرم، زیرساخت، دانش نرم و دانش سخت 
آن وجود دارد و باید آن را در قالب قوانین و 
شیوه های سرمایه گذاری جدید برای جذب 
بازار ســرمایه توسعه دهیم. وی یادآور شد: 
دانشگاه تهران برای جذب سرمایه، صندوق 
سرمایه گذاری خطر پذیر و شرکت سرمایه 
گذاری توسعه را ایجاد کرده است. همه این 
ها هدفشان این است که شبکه ای کامل برای 
اشتغال و توسعه فناوری و نوآوری طراحی 

شود تا به هدف برسد.

زیرساخت اشتغال متناسب با رشته برای 
دانشجویان فراهم نیست

رییس دانشگاه تهران:

گروه علمی و آموزشــی -   رییس  
محققان با افزودن مواد شــیمیایی بی بو به 
هدســت های واقعیت مجازی برای اولین 
بار کاری کردند که حس گرما و سرما نیز از 

طریق آنها به کاربر منتقل شود.
تا به حال از هدســت های واقعیت 
مجازی برای مســافرت غیرحضوری به 
مکان های مختلف استفاده می شد. اما انتقال 
حواس دیگر از این طریق تا به حال ممکن 

نبوده اســت. حال با استفاده از یک فناوری 
جدید می توان حس گرما و سرمای محیطی 
که به صورت ســه بعدی در حال نمایش 

است را به کاربران منتقل کرد.
این تغییر موجب می شود تا به عنوان 
مثال بتوان در زمان تابش نور خورشــید بر 
روی صــورت فرد در یک صحرای ســه 
بعدی مجازی حس گرمــا را نیز به کاربر 

مذکور منتقل کرد.

محققان دانشگاه شیکاگو برای ایجاد 
این تغییر از پمپاژ مواد شــیمیایی بی بوی 
خاصــی به اطراف بینی کاربران هدســت 
های واقعیت مجازی اســتفاده کرده اند که 
باعث تغییراتی ویژه در مغز شــده و حس 
گرما و سرما را در اشخاص ایجاد می کند. 
مواد مذکور گیرنده های خاصی را در مغز 
موســوم به TRPV۱ درگیر می کنند که 
عامــل ایجاد حس گرمای زیــاد در افراد 

هستند.
مواد مذکــور همچنیــن می توانند 
گیرنده هــای ســرما در مغز موســوم به 
TRPM۸ را نیز فعال کنند و لذا هدست 
های واقعیت مجازی بدین شیوه برای شبیه 
ســازی دقیق تر شرایط محیط اطراف قابل 
اســتفاده خواهند بود. فعلًا تنها یک نمونه 
مفهومی از این هدســت برای بررسی های 

اولیه و آزمایش تولید شده است.

با هدست های واقعیت مجازی گرما و سرما را حس کنید!

گروه علمی و آموزشی - محققان 
مــاده ای برای نوعــی ایمپلنت الکتریکی 
مخصوص شکستگی توسعه داده اند که به 
طور بی سیم به انرژی دسترسی می یابد و به 

درمان شکستگی کمک می کند.
تاکنــون درباره ماده قابل ایمپلنت در 
بدن انســان که میکروســاختارهایی شبیه 
داربســت دارند، تحقیقات متعددی انجام 
شده است. این مواد  به بهبود استخوان های 
شکسته کمک می کنند. اکنون نمونه جدیدی 
از این مواد ساخته شده که با ایجاد تحریک 
الکتریکی به درمان شکســتگی کمک می 
کنــد. پیش از این محققان  به طور موفقیت 
آمیز با استفاده از ایمپلنت،میدان الکتریکی 
بدن انســان را تقلید و سلول های استخوان 
را تحریــک کردند تا نمونه های بیشــتری 
تولید کنند. متاسفانه این دستگاه ها سنگین 
و بزرگ هستند و به باتری های یکپارچه یا 

منبع برق خارجی با سیم نیاز دارند. علاوه بر 
آن هنگامیکه استخوان شکسته درمان شود،  
ایمپلنــت ها باید بــا جراحی از بدن خارج 
شوند. در همین راستا یک مهندس پزشکی 
زیستی در دانشگاه کانکتیکت همراه گروهی 
از محققان ماده ای برای داربست الکتریکی 

مخصوص شکستگی توسعه داده اند که به 
طور بی ســیم به انرژی دسترسی می یابد و 
لازم نیســت از بدن خارج شــود.  این ماده 
از نوعی پلیمر پیزوالکتریکی با نانوفیبرهای 
غیر سمی به نام PLLA ساخته شده است. 
مواد پیزوالکتریک در واکنش به ایجاد فشار 

مکانیکی ، بار الکتریکی ایجاد می کنند.
محققان معتقدند این ماده را می توان 
در محل شکستگی استخوان ایمپلنت کرد. 
پزشک یا حتی بیمار می توانند در بازه هایی 
مشــخص با اســتفاده از یک دستگاه قابل 
حمل پالس های اولتراســاوند به آن ارسال 
کنند. پالس های مذکور سبب ارتعاش قالب 
می شوند و فشــار این ارتعاشات به ایجاد 
یک میدان الکتریکی درمانی ضعیف منجر 
می شــود. همزمان با تحریک سلول های 
اســتخوان در قالب، این مــاده به تدریج و 
بدون ایجاد هیچ خطری حل می شــود. به 
تدریج ماده مذکور به طور کامل با استخوان 
طبیعی جایگزین می شود و بنابراین نیازی 

به خارج کردن آن از بدن نیست.
تاکنون از این ماده برای ارتقای فرایند 
بهبود شکســتگی جمجمــه در موش ها 

استفاده شده است.

توسعه ایمپلنت الکتریکی برای تسریع بهبود شکستگی


